
خبر کوتاهاخبار
ابتکار: منابع آبی کشور محدود است

کشت محصولات »آب بر« تعطیل شود

هوشمندترین شهر دنیا کجاست؟

ضرورت تغییر فرایند سوادآموزی در بزرگسالان 

مهرماه تلخ فانی

 نجفی و بطحایی گزینه احتمالی وزارت آموزش و پرورش

و  چهارمحال  نمایندگان  مجمع  اعضای 
رئیس  با  اسلامی  شورای  مجلس  در  بختیاری 
پیرامون  و  دیدار  زیست  محیط  حفاظت  سازمان 

مسائل محیط زیستی استان گفت وگو کردند.
تنوع  اهمیت  به  اشاره  با  دیدار  این  در  ابتکار 
زیستی استان چهارمحال و بختیاری، گفت: محیط 
و  ندارد  پایدار  توسعه  برای  ممانعتی  هیچ  زیست 
به طور مثال در استان چهارمحال و بختیاری می 
توان از طریق برنامه ریزی صحیح برای اکوتوریسم 
بین  و  ملی  سطح  در  طبیعی  پایدار  گردشگری  و 
مهم  و  ارزشمند  بسیار  های  ظرفیت  از  المللی، 
محیط زیستی استان برای رونق اقتصاد و اشتغال 
در  آب  بحران  تشدید  به  اشاره  با  گرفت.وی  بهره 
کشور، اظهار کرد: ایران از جمله کشورهایی است 
که بیشترین تاثیر از تغییرات آب و هوا را تجربه می 
کند که منجر به خشکسالی، کاهش شدید بارندگی 
و کمبود منابع آبی شده است و از این رو مدیریت 
بهینه سازی مصرف  و  و اصلاح  آبی  منابع  صحیح 
آب در کشور اولویت و اهمیت بسیار زیادی دارد.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با بیان اینکه 
نگاه به موضوع تامین آب بویژه آب شرب باید ملی 
باشد و تامین آب شرب برای همه کشور ضروری 
و  اصفهان  در  کاری  برنج  قطعا  البته  گفت:  است، 
سراسر  در  بر  آب  محصولات  کشت  یا  خوزستان 
و  آبیاری  و  الگوی کشت  تعطیل شود،  باید  کشور 
پایدار  به سمت کشاورزی  و  کند  تغییر  کشاورزی 
حرکت کنیم. وی با اشاره به تفاهم نامه منعقد شده 
میان سازمان حفاظت محیط زیست، وزارت نیرو و 
استانداری اصفهان، اظهار کرد: به رغم اینکه پروژه 
انتقال آب استان از چهارمحال و بختیاری همانند 
بسیاری از پروژه های دیگر در دولت گذشته بدون 
ارزیابی محیط زیستی مصوب و اجرایی شده بود، 
امضاء  طریق  از  زیست  محیط  حفاظت  سازمان 
تفاهم نامه ای با استاندار اصفهان و معاون وزارت 
به  آب  انتقال  کردن  محدود  با  کرد  تلاش  نیرو، 
میزان مورد نیاز برای تامین آب شرب، اثرات محیط 
زیستی این پروژه برای مردم چهارمحال و بختیاری 
را کاهش دهد و از تضییع حق آن ها جلوگیری کند.

ابتکار با بیان اینکه بهشت آباد از جمله پروژه هایی 
است که به زودی در کمیته ای با حضور نمایندگان 
اجرایی  معاونت  زیست،  محیط  حفاظت  سازمان 
برنامه ریزی  و  مدیریت  سازمان  جمهوری،  رئیس 

نیرو(  وزارت  آباد  بهشت  )برای  متولی  دستگاه  و 
تعیین تکلیف خواهد شد، گفت: متاسفانه اقدام به 
زیستی  محیط  ارزیابی  بدون  ها  پروژه  این  اجرای 
برای  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  ولی  بوده، 
همچون  نظارتی  نهادهای  سوی  از  آن ها  توقف 
محاسبات  دیوان  و  کشور  کل  بازرسی  سازمان 
مورد سوال واقع شد و بنابراین برای تعیین تکلیف 
آن ها با مصوبه دولت، کمیته ای چهارنفره از سوی 
جمهور  رئیس  گرفت.معاون  خواهد  شکل  دولت 
خاطرنشان کرد: اولویت نخست ما در این کمیته، 
چهار پروژه چهارمحال و بختیاری یعنی انتقال آب 
بابا  و سد  آباد  بهشت  تونل  سبزکوه، سد خرسان، 
زیست  محیط  حفاظت  سازمان  است.رئیس  حیدر 
مطلع  قانون  به  نسبت  نمایندگان  شما  داد:  ادامه 
را  کار  بازرسی  و  نظارتی  نهادهای  وقتی  هستید، 
قفل می کنند و اجازه فعالیت نمی دهند، چطور باید 
کار را پیش بریم.ابتکار با اشاره به اینکه برای امضاء 
تفاهم نامه سه جانبه وزارت نیرو، سازمان حفاظت 
محیط زیست و استاندار اصفهان در خصوص انتقال 
ماه  حدود شش  در  بختیاری  و  چهارمحال  از  آب 
در  گفت:  داشته،  وجود  مذاکره  و  بررسی  و  بحث 
شد  ارسال  نامه ای  عامل  غیر  پدافند  از  نهایت 
وجود  آب  انتقال  راه  یک  تنها  اصفهان  برای  که 
رئیس  شود.معاون  اجرایی  باید  پروژه  این  و  دارد 
از تونل گلاب ۲  جمهور مجوز برداشت آب شرب 
بازچرخانی  همچون  اقداماتی  انجام  به  مشروط  را 

آب، تصفیه آب و ... دانست و گفت: این مجوز به 
معنای بهره برداری نیست، زیرا برای دریافت مجوز 
صورت  گزارش گیری  و  بازرسی  باید  بهره برداری 
بندهای  که  موضوع  این  تایید  در صورت  و  پذیرد 
بهره برداری  مجوز  است،  شده  انجام  شرط  پیش 
محیط  حفاظت  سازمان  شد.رئیس  خواهد  صادر 
بهره   مجوز  که  تفاهم نامه  این  داد:  ادامه  زیست 
استانداری  برای  شروطی  فقط  و  نیست  برداری 
است، تنها اقدامی بود که می توانستیم انجام دهیم، 
دستگاه های  تمام  و  غیرعامل  پدافند  سازمان  زیرا 
حاکمیتی نظرشان این بود که اگر برای آب شرب 
اصفهان مشکلی پیش آید، سازمان حفاظت محیط 
پیگیری های  از  همچنین  است.وی  مقصر  زیست 
علمی  و  دقیق  تخمین  برای  آب  عالی  شورای 
برآورد منابع آبی و میزان مصارف به منظور اعمال 
مدیریت صحیح منابع و مصارف آبی در کشور خبر 
داد.ابتکار، اشاره ای هم به اقدامات سازمان حفاظت 
روستاها  در  شرب  آب  تامین  برای  زیست  محیط 
افزود:  و  بختیاری داشت  و  و شهرهای چهارمحال 
تالاب  بومی  تایید و تصویب طرح مدیریت زیست 
روستای  چند  برای  شرب  آب  تامین  و  چغاخور 
استان در همین راستا صورت پذیرفت. توقف تونل 
به  وارده  خسارات  از  جلوگیری  برای  نیز  سبزکوه 
صورت  یازدهم  دولت  در  بختیاری  و  چهارمحال 
زیست  محیط  حفاظت  سازمان  پذیرفت.رئیس 
ادامه داد: چهارمحال و بختیاری باید از تجربه های 

در  حرکت  جای  به  و  کند  استفاده  کشور  دیگر 
توسعه  سمت  به  آلاینده،  و  بر  آب  صنایع  مسیر 
دستی،  صنایع  همچون  استان  مثبت  ظرفیت های 
گردشگری پایدار و اکوتوریسم و افزایش اقتصاد و 
حاضر  نمایندگان  از  کند.وی  حرکت  سبز  اشتغال 
در جلسه دعوت کرد تا در جلسات ارزیابی زیست 
داشته  حضور   )۲ ماده  )کمیته  پروژه ها  محیطی 
باشند و از نزدیک در جریان روند ارزیابی و تایید و 
رد پروژه ها قرار گیرند.معاون رئیس جمهور با تاکید 
محیط  و  آب  موضوعات  به  ملی  نگاه  ضرورت  بر 
زیست، تصریح کرد: دریاچه ارومیه زنگ بیدارباش 
برای کل کشور بود و آینده ایران به آب و چگونگی 
گره  حوزه  این  در  کنونی  چالش های  فصل  و  حل 

خورده است.
ضمن  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  رئیس 
یادآوری افزایش دمای ۱.۵ تا ۱.۸ درجه ای کشور 
درجه  یک  هر  کرد:  اظهار  اخیر،  سال   ۳۰ طی 
نیز  تا ۳ درجه  استان ها  افزایش دما که در برخی 
بوده، به دلیل افزایش تبخیر، منجر به افزایش ۱۷ 
می شود  کشاورزی  بخش  در  آب  مصرف  درصدی 
بخش  در  انقلاب  ایجاد  ضرورت  معنای  به  این  و 
کرد:  خاطرنشان  است.ابتکار  کشور  کشاورزی 
شرایط  این  از  آگاهی  با  باید  مجلس  نمایندگان 
در  را  مدیران  مسائل،  به  ملی  نگاه  و  خطیر 
برنامه ریزی و سیاست گذاری درست برای حوزه آب 
بر  تاکید  ضمن  رسانند.وی  یاری  زیست  محیط  و 
ضرورت انتخاب راهکارهای سازگاری با تغییر اقلیم 
برای کشور، تصریح کرد: عدم توجه به واقعیت ها و 
در نظر نگرفتن مصالح و شرایط ملی، منجر به ایجاد 
تنش های مختلف اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی در 
کشور می شود و راه کارهای سازگاری کمک می کند 
تا با شناسایی واقعیت ها و نگاه علمی از ایجاد این 

تنش ها پیشگیری شود.
به  هم  اشاره ای  جمهور  رئیس  معاون 
آبی کشور  و  منابع طبیعی  در  انسانی  دخالت های 
داشت و گفت: از نمونه دخالت های اشتباه می توان 
به سد گتوند اشاره کرد که هم اکنون در شرایطی 
قرار گرفته که هیچ کدام از راه حل های ارائه شده 
درصدی   ۳۰ ضریب  حتی  آن  مشکل  حل  برای 
موفقیت هم ندارند. منابع آبی کشور بسیار محدود 
محدود  منابع  صحیح  مدیریت  رو  این  از  و  است 

بسیار ضروری است.

همانند بسیاری از مردم، من هم هرگز اسم شهر یینچوان را نشنیده 
بودم اما مقامات چینی خیلی مشتاق بودند مرکز استان نینگشیا در شمال 
چین را به من نشان دهند؛ چرا که این شهر را یک شگفتی فنی می دانند. 
فرادید در ادامه به نقل از سی ان ان نوشت: »این شهر طرح اولیه  »شهرهای 
هوشمند« است که قرار است بعدها در تمام مناطق شهری چین اعمال 
شود اما این شهر سؤالات جدی در مورد حفظ حریم خصوصی ایجاد 

می کند.
در شهر یینچوان صورتتان کارت اعتباری شماست. در اتوبوس های 
محلی نرم افزار تشخیص چهره جای جعبه پرداخت کرایه را گرفته است. 
شبیه اثر انگشت که گوشی هوشمند را باز می کند، صورت مسافران نیز 
شدن  سوار  هنگام  در  مردم  و  است  مرتبط  بانکی شان  به  حساب های 
با  زباله های عمومی  نمی شوند.سطل  کرایه  پرداخت  اتوبوس معطل  به 
انرژی خورشیدی کار می کنند و قابلیت فشرده کردن زباله تا پنج برابر 
ظرفیت خود را دارند. این منطقه که در درون شهر دیگری قرار دارد، به 
»آزمایشگاهی زنده« تبدیل  شده است. زمانی که سطل زباله ها پر شدند، 
سیگنالی منتشر می کنند و معلوم می شود چه زمان باید آنها را تخلیه 
از طریق  نیز کاری قدیمی است. ساکنان شهر  کرد.خرید مواد غذایی 
برنامه ای در گوشی های خود خرید می کنند. همچنین به جای این که در 
خانه منتظر رسیدنِ کالاهای فاسدشدنی شوند، می توانند از یخچال های 

هوشمند که در نقاط مرکزی واقع اند، خرید کنند.
راهنمایی  را  مردم  انسان ها  جای  به  هولوگرام ها  شهر  مرکز  در 
می کنند. تعدادی کد QR به  صورت نقطه ای در دیوارهای شهر قرار 
گرفته که به سؤال های متداول مردم پاسخ می دهد و دیگر لازم نیست 
کسی در صف بایستد. برای مثال جویندگان کار کدها را اسکن می کنند 
تا درباره فرصت های شغلی اطلاعات سریعی دریافت کنند.هر تعاملی که 
ممکن است شهروندان با دولت داشته باشند، مانند کسب مجوز یا تجدید 
گذرنامه در اینجا صورت می گیرد. بسیاری از فرآیندهایی که در گذشته 
نیاز به تعامل رودررو داشت، کاملًا به  صورت آنلاین انجام می شوند. این 
روند شامل مراقبت های سلامت نیز می شود. سایت Haodaifu یک 
پورتال اینترنتی است که پزشکان را با بیماران مرتبط می کند و از راه دور 
به بیماران نسخه می دهد. این خدمات ازدحام بیش  از حد در بیمارستان ها 

را کاهش می دهد.
یینچوان یکی از ۲۰۰ شهر آزمایشی در پروژه »شهر هوشمند« در 
چین است. دولت چین که سعی دارد تا سال ۲۰۵۰ نزدیک به ۲۵۰ 
میلیون شهروند از مناطق روستایی را به شهرها منتقل کند، مصمم است 
مناطق شهری را تا حد امکان کارآمد و مجهز به فناوری کند تا از پسِ 
چنین هجوم جمعیت گسترده ای برآید.یینچوان برای تثبیت موقعیتش به  
عنوان »شهری هوشمند« دو سال است که میزبان کنفرانس های متمرکز 

شهر هوشمند شده است که امسال هزار نماینده از ۶۶ کشور مختلف به 
خود جذب کرد.

در نگاه اول ممکن است یینچوان بهترین انتخاب برای نمایندگی 
در  شهر  این  میلیونی  جمعیت ۱.۵  نرسد.  نظر  به  هوشمند  شهرهای 
مقایسه با پکن )۱۳ میلیون( و شانگهای )۲۴ میلیون( ناچیز است. آیا بهتر 
نیست که هوشمندسازی را در شهرهای توسعه یافته اجرا کنیم که افراد 
بیشتری از آن سود می برند؟»پیوا« این  گونه فکر نمی کند. او می گوید: 
»مشکلات در این شهرها همین  الان هم بسیار زیاد است. یک بوم خالی 
مانند یینچوان انعطاف پذیری بیشتری در پذیرش فنآوری های جدید و 
سپس جذب افرادی دارد که در صورت نبود این شهر، به پکن و شانگهای 
می رفتند«.برج های زیبا اما خالی زیادی در شهر وجود دارند. دکتر ایگور 
کالزادا، استاد و مشاور ارشد برنامه های آینده شهری در دانشگاه آکسفورد 
می گوید: »این ساختمان های خالی برای شهروندان جدید ساخته  شده اند. 
اول فناوری را تعبیه و سپس شهروندان را وارد شهر می کنند«.اما او از این 
رویکرد راضی نیست: »آنها با این فرض عمل می کنند که تمام شهرها باید 
از پایه ساخته شوند و بدین ترتیب همه  چیز از روز اول خوب خواهد بود. 
اما شهرها این گونه نیستند. آنچه در پنج سال آینده با آن روبه رو خواهند 
بود ایجاد ارتباط میان رفتار شهروندان و فناوری است که به  هیچ  وجه 

کار آسانی نیست«.

رئیس سازمان نهضت سوادآموزی کشور ادامه 
با  باید  را  بزرگسال  افراد  در  یادگیری  فرآیند  داد: 
توجه به شرایط و اقتضاهای زمانی و مکانی تغییر 

دهیم. 
به نقل از مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی 
جلسه  در  باقرزاده  علی  پرورش،  و  آموزش  وزارت 
آذربایجان  آموزی  سواد  کیفیت  بهبود  کارگروه 

غربی افزود: برنامه ریزان و همه افراد جامعه سواد 
را جزو حقوق اولیه هر فرد تلقی و قبول می کنند.
مسئولان  دسترسی،  بخش  در  داد:  ادامه  باقرزاده 
موانع را برای دسترسی افراد به کلاس ها رفع می 
کنند؛ کیفیت همان رضایتمندی مخاطب و جامعه 
هدف است. مدیریت در واقع اجرای مطلوب برنامه 

های حاکمیت در این بخش است.

وی با بیان اینکه برآیند رضایتمندی مخاطب 
به  باید  گفت:  است؛  مدیریت  همان  حاکمیت  و 

شناخت مناسب از جامعه هدف برسیم.
رئیس سازمان نهضت سوادآموزی کشور ادامه 
با  باید  را  بزرگسال  افراد  در  یادگیری  فرآیند  داد: 
توجه به شرایط و اقتضاهای زمانی و مکانی تغییر 
و  آموزشی  نیازهای  اینکه  به  اذعان  با  دهیم.وی 

متفاوت  آموزان  دانش  با  بزرگسالان  در  ساختاری 
ارتباط درست و  انگیزش،  است؛ خاطر نشان کرد: 
در  موفیقت  لازمه  بزرگسالان  در  مناسب  شناخت 

بخش سوادآموزی است.
هدف  جامعه  های  ویژگی  احصاء  و  بررسی 
بخش سوادآموزی و تهیه محتوای مناسب برای آنها 

از اهداف کارگروه های کیفیت سوادآموزی است.

سید  و  نجفی  محمدعلی  از  پرورش،  و  آموزش  وزیر  برکناری  با 
محمد بطحایی به عنوان گزینه های احتمالی برای وزارت آموزش و 
پرورش نام برده می شود. رئیس جمهور هفته گذشته در هیئت دولت 
خانه تکانی کرد، سه تن از وزرای دولت تدبیر و امید هفت ماه مانده 
به پایان دولت کنار گذاشته شدند. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزیر 
ورزش و جوانان و وزیر آموزش و پرورش که مخاطبان تاثیرگذاری از 
جوانان گرفته تا فرهنگیان و هنرمندان را در جامعه دارند.وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی و وزیر ورزش و جوانان طی هفته گذشته پس از برگزاری 
جلسه هیئت دولت، استعفای خود را به رئیس جمهور تقدیم کردند و 
حسن روحانی موافقت کرد. استعفاهایی که گفته می شد با پیشنهاد و 
تاکید رئیس جمهور انجام شده است.گرچه خبر برکناری وزیر آموزش 
و پرورش پیش از انتخابات مجلس شورای اسلامی دوره دهم نیز به 
گوش می رسید اما این اتفاق در اوایل سال جاری رخ نداد، و درست در 
اولین ماه آغاز سال تحصیلی که می تواند نابسامانی را در این وزارتخانه 
ایجاد کند، انجام شد.روز بیست و هفتم مهرماه و همزمان با استعفای 
دو وزیر دیگر، خبر استعفای وزیر آموزش و پرورش به گوش رسید، 
مسئولان وزارت آموزش و پرورش و شخص وزیر این استعفا را شایعه و 
کذب دانستند.روز بیست و هشتم مهرماه، شنیده هایی همچون تحمیل 
استعفا بر وزیر آموزش و پرورش در میان اصحاب رسانه رد و بدل شد 
و حتی نام سرپرست آموزش و پرورش نیز به درستی گفته شد. تکذیب 
آموزش و پرورش و تایید دولت این احتمال را بیشتر می کرد که دولت 
بر این استعفا اصرار دارد و فانی ترجیح می دهد با استیضاح از کابینه 
تدبیر وامید کنار رود.در نهایت عصر روز بیست و هشتم مهرماه، وزیر 
آموزش وپرورش نامه ای به روحانی با این مضمون نوشت »پس از اطلاع 
از نظر جناب عالی درخصوص ضرورت ترمیم کابینه که در جلسه روز 
چهارشنبه ۲۸ مهرماه ۹۵ هیأت محترم دولت ابراز فرمودید ؛ علی رغم 
آمادگی کامل برای حضور در جلسه استیضاح و ارائه گزارش عملکرد 
امید و پاسخ به  سه ساله وزارت آموزش و پرورش در دولت تدبیر و 
سؤالات نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی، بدین وسیله آمادگی 

خود را برای عمل به هرگونه تصمیم حضرت عالی درخصوص ادامه کار 
خویش نیز اعلام می نمایم.« این نامه با آیه ۸۰ سوره ی اسرا،»وَقُل رَبِّ 
َّدُنکَ  ِّی مِن ل اءَدْخِلنِْی مُدْخَلَ صِدْقٍ وَاءَخْرِجْنی مُخْرَجَ صِدْقٍ وَاجْعَلْ ل
وارد  صادقانه  و  نیکو  ورودی  با  مرا  پروردگارا!  »وبگو:  نَّصِیراً«  سُلطَْناً 
)کارها( کن و با خروجی نیکو بیرون آر و برای من از پیش خودت سلطه 
و برهانی نیرومند قرار ده« به پایان رسیده بود.پس از انتشار این نامه، 
رئیس جهمور محتوای  آن را استعفا تلقی کرد و خبر موافقت حسن 
روحانی نیز با اطلاع رسانی دیرهنگام از سوی مرکز اطلاع رسانی دولت، 
و سرپرست  منتشر شد  اسلامی  نماینده مجلس شورای  زبان یک  از 
وزارت آموزش وپرورش سید محمد بطحایی، معاون مدیریت توسعه و 
پشتیبانی اعلام شد.علی اصغر فانی، وزیرسابق وزارت آموزش وپرورش 
اهل هیاهو و شعاری صحبت کردن نبود با آرامش به کار سکانداری 
وزارت آموزش وپرورش ادامه می داد، اعتقاد داشت باید کار انجام شود 
سپس رسانه ای کنیم، اما این بی تفاوتی نسبت به اطلاع رسانی گاهی 
انجام شده رسانه ای هم نمی  به حدی می رسید که حتی کارهای 
شد.آرامش او بیش از اندازه موجب شده بود تا بسیاری از کارشناسان، 
نمایندگان مجلس و فرهنگیان او را در امر آموزش و پرورش توانمند 
نبینند. در عین حال عملکرد فانی نیز در این وزارتخانه آنچنان قدرتمند 
نبود که بتواند جایگزین حرف های شعاری برخی وزرای گذشته بشود.
فانی در کارنامه خود  ۴ کارت زرد و یک استیضاح از سوی مجلس 
شورای اسلامی دوره نهم درج کرد. مجلس شورای دهم نیز با انتقاد 
به عملکرد فانی استیضاح او را در روز ۲۷ مهرماه به هیات رئیسه ارائه 
کرد. همچنین تخلفات صندوق ذخیره فرهنگیان، تنبیه دانش آموزان 
در مدرسه و نارضایتی فرهنگیان نیز در این استیضاح بی تاثیر نبود.
منتفی شد  نیز  او  استیضاح  پرورش،  و  آموزش  وزیر  برکناری  از  پس 
و معاونش سید محمد بطحایی سرپرستی نظام تعلیم و تربیت را بر 
ترین  از مودب  بتوان یکی  را شاید  عهده گرفت.سید محمد بطحایی 
معاونان فانی دانست، معاونی که با وجود انتقادهایی که به عملکرد او 
وجود دارد اما از لحاظ ادب، نزاکت و بیان، قابل تحسین است. در عین 

حال بطحایی چندان رسانه ای نیست و در ارتباط با رسانه ها تاکنون 
محتاطانه عمل کرده است.از طرفی بسیاری از کارشناسان بطحایی را 
مناسب حوزه مدیریت توسعه و پشتیبانی که عملا یک کار اداری و 
مالی است، ندانسته و بیشتر او را مناسب استادی در دانشگاه می دانند 
و بیشترین نقد هایی هم که از سوی فرهنگیان به وزارت خانه روانه می 
شود، وضعیت معیشتی فرهنگیان و عدم به موقع واریز حقوق و معوقات 
است. بسیاری از کارشناسان نیز مدیریت ضعیف سید محمد بطحایی 
در معاونت مدیریت توسعه و پشتیبانی را باعث به وجود آمدن نارضایتی 
از  او،  بر  معلم ها و مشکلات وزارت آموزش وپرورش می دانند.علاوه 
به عنوان دیگر گزینه وزارت آموزش وپرورش  نیز  محمد علی نجفی 
نام برده می شود . نجفی نخستین گزینه روحانی در آغاز کار دولت 
برای وزارت آموزش و پرورش بود که مجلس نهم به وی تصدی این 
مسئولیت رای اعتماد نداد.به هر روی، مهر ماه سال تحصیلی ۹۶-۹۵ 
برای علی اصغر فانی که خاک معلمی را سال هاست در نظام تعلیم و 
تربیت خورده است، مهری نداشت و خاطره تلخ برکناری را در خاطر 
او بر جای گذاشت.امید است این تغییرات برای تحول در نظام تعلیم 
و تربیت منفعت داشته باشد و نفع عمومی در نظر گرفته شده باشد و 

شائبه ی انتخاباتی و سیاسی نداشته باشد.

اشتری خبر داد
کاهش 13 درصدی جرائم کارکنان ناجا

فرمانده ناجا از افزایش ۴۰ درصدی ارزش ریالی 
کالای قاچاق کشف شده خبر داد و گفت که مبارزه 
جدی با معضل قاچاق مطالبه مردم و از اولویت های 
اصلی نیروی انتظامی است.سردار حسین اشتری در 
حاشیه حضور در مرکز نظارت همگانی ناجا و دیدار 
حضوری با شهروندان گفت: مطابق برنامه زمانبندی 
شده توفیق حاصل شد در مرکز نظارت همگانی 
ناجا با مردم دیدار و گفتگو داشته باشیم.امروز با 
حدود ۷۰ نفراز شهروندان که پیشتر برای حضور 
و دیدار چهره به چهره با مسئولان ناجا ثبت نام 
این  و در  و دیدار کردیم  و گو  بودند گفت  کرده 
فرصت پاسخگوی سوالات، پیشنهادات ، انتقادات 
و راهکارهای مردم عزیز در خصوص برخی موارد 
بودیم.فرمانده ناجا با بیان اینکه امروز تقدیر و تشکر 
هم از عملکرد کارکنان ناجا اعلام شد، ادامه داد: از 
طریق ویدئو کنفرانس با فرمانده انتظامی سیستان 
و بلوچستان و همچنین فرمانده انتظامی آذربایجان 
شرقی ارتباط برقرار کردیم و با برخی از شهروندان 
این استان ها نیز گفت و گو شد.در ارتباط با فرمانده 
با  گو  و  گفت  و  بلوچستان  و  سیستان  انتظامی 
شهروندان این استان از طریق ویدئو کنفرانس دو 
مبحث تردد و حضور اتباع غیرمجاز و معضل اعتیاد 
مردم  کرد: همچنین  نشان  مطرح شد.وی خاطر 
استان آذربایجان شرقی نیز در خصوص ممانعت 
هایی  درخواست  استان  به  قاچاق  کالای  ورود  از 
داشتند. مطابق گفته مردم، کفش تبریز تولید بومی 
این استان و یکی از بهترین نمونه ها در کشور و 
منطقه بوده است اما به علت ورود کالای قاچاق 
مشکلاتی در زمینه تولید و عرضه این کفش ایجاد 
شده است. در واقع ورود کالای قاچاق کسب و کار 
ساکنان این منطقه را تحت تأثیر قرار داده است.
فرمانده ناجا با بیان اینکه مبارزه با پدیده قاچاق 
انتظامی  نیروی  اصلی و جدی  اولویتهای  از  یکی 
است، افزود: مبادی ورودی و مرزها باید با تزریق 
از ورود کالای  تا  تجهیزات دقیق تر کنترل شود 
نیازمند  این  که  شود  جلوگیری  کشور  به  قاچاق 
همکاری همه دستگاه های مسئول در این زمینه 
است.نیروی انتظامی نیز با اشراف اطلاعاتی اقدامات 
مقابله ای در این زمینه را افزایش داده است و این 
مهم به افزایش ۴۰ درصدی کشفیات از نظر ریالی 

نسبت به سال گذشته منتج شده است.

رئیس سازمان نهضت سواد آموزی خبر داد
سوادآموزی رایگان اتباع خارجی

رئیس سازمان نهضت سوادآموزی از آموزش 
سواد به بیش از ۵۰ هزار نفر از اتباع خارجی در سه 
سال اخیر خبر داد و گفت: آموزش به اتباع خارجی 
رایگان است. علی باقرزاده با بیان اینکه کار نهضت 
سوادآموزی بر گروه سنی ۱۰ تا ۴۹ سال متمرکز 
است، اظهار کرد: حدود چهاردرصد جمعیت ۱۰ 
سال  نشده اند.در  باسواد  هنوز  کشور  سال   ۴۹ تا 
۱۳۹۰ آخرین سرشماری ملی انجام شد و حدود 
سه میلیون و ۵۰۰ هزار نفر )هفت درصد جمعیت 
۱۰ تا ۴۹ سال( خود را بی سواد اعلام کردند.باقرزاده 
با اشاره به باسواد شدن بیش از دو میلیون نفر در 
سال های اخیر، گفت: اکنون حدود یک میلیون و 
۲۰۰ هزار نفر )چهار درصد این گروه سنی( باقی 
مانده اند و سواددار نشده اند.رئیس سازمان نهضت 
سوادآموزی درباره تفاوت نرخ باسوادی در شهرها و 
روستاها نیز گفت :به دنبال کاهش اختلاف باسوادی 
میان مناطق شهری و روستایی بوده ایم و می توان 
گفت که تفاوت نرخ باسوادی در مناطق شهری و 
از ۱۳ به ۹ درصد رسیده است.باقرزاده  روستایی 
درباره آموزش سواد به زنان و دختران نیز اظهار کرد: 
اختلاف درصد باسوادی زنان و مردان با فعالیت های 
انجام شده از ۸.۵ به پنج درصد رسیده است. البته 
حدود ۸۰ درصد فعالیت های نهضت سواد آموزی 
به زنان و بخصوص زنان روستایی اختصاص دارد.
طی یکی - دو سال اخیر طرحی با عنوان آموزش 
به اولیای بی سواد دانش آموزان را در مدارس اجرا 
کردیم که خوشبختانه مورد استقبال خانواده ها قرار 
گرفت.رئیس سازمان نهضت سوادآموزی از آموزش 
سواد به بیش از ۵۰ هزار نفر از اتباع خارجی در 
سه سال اخیر نیز خبر داد و گفت: آموزش به اتباع 

خارجی رایگان است.

نوسازی بیش از ۲۴ هزار تاکسی در کشور
اتحادیه  مدیرعامل  طبیبی،  مسعود 
خبرنگاران  با  گفتگو  در  شهری  تاکسیرانی های 
گفت: در خصوص آخرین وضعیت طرح نوسازی 
تاکسی های فرسوده کشور، گفت: تاکنون ۲۹ هزار 
حال  در  و  رسیده اند  اسقاط  مرحله  به  تاکسی 
حاضر ۲۴ هزار و ۲۰۰ تاکسی در کشور نوسازی 
شده  نوسازی  تاکسی   ۵۸۰۰ تهران  شده اند.در 
فرسوده  تاکسی های  نوسازی  روند  امیدواریم  و 
شتاب بیشتری گیرد.طبیبی با اشاره به اینکه به 
فرسوده  تاکسی  هزار   ۳۰ نوسازی  جشن  زودی 
تاکسی که  برای صاحبان  گرفته می شود، گفت: 
امکان پرداخت ۵ میلیون تومان نقد برای نوسازی 
تاکسی را ندارند، وام سه میلیون تومانی با سود ۸ 
درصد پیش بینی شده و این افراد توسط اتحادیه 
تاکسیرانی، شناسایی و تسهیلات در اختیارشان 
تاکسی های  نوسازی  طرح  می گیرد.مجری  قرار 
فرسوده در کشور از احتمال ثبت نام ۳۸۰۰ تاکسی 
فرسوده دیگر خبر داد و گفت: در دو فاز افرادی 
که تنها در سامانه نوسازی ثبت نام کرده و مراجعه 
بعدی نداشتند، شناسایی کردیم که در فاز نخست 
۵۰۰۰ نفر از ثبت نام ها باطل و ۵۰۰۰ نفر دوباره 
ثبت نام کردند و در فاز دوم ۳۸۰۰ نفر شناسایی 
که امیدواریم با خروج این تعداد، دوباره ثبت نام 
برای نوسازی تاکسی فرسوده آغاز شود.به گفته 
وی، سقف نوسازی تاکسی های فرسوده در کشور 
حدود ۶۲ هزار تاکسی است.طبیبی با بیان اینکه 
۴۰۰۰ تاکسی به صورت نقدی تمایل به نوسازی 
دارند، گفت: بیش از یک ماه است که سررسید 
وام تاکسی ها همزمان با تحویل تاکسی نو است. 
قبل از تحویل تاکسی به دلیل واریز وام به حساب 
خودروساز و به طول انجامیدن مراحل اسقاط، با 
راننده نشده  نو تحویل  تاکسی  آنکه هنوز  وجود 
بود، سررسید اقساط آغاز می شد اما در حال حاضر 
واریز وام به حساب خودروساز همزمان با تحویل 

خودرو به رانندگان تاکسی است.

۲۰1۶ به عنوان گرم ترین سال جهان 
ثبت می شود

ناسا در خبر جدیدی اعلام کرده است: سال 
تاریخ  ترین سال  عنوان گرم  به  میلادی   ۲۰۱۶
جهان رکورد جدیدی را به خود اختصاص خواهد 
داد. سپتامبر سال ۲۰۱۶ میلادی در مقایسه با 
ماه های مشابه در  ۱۳۶ سال گذشته به عنوان 
گرمترین ماه به ثبت رسیده است. ناسا با انتشار 
داده های ماه سپتامبر از GISS مشخص کرده 
که ماه سپتامبر با ثبت بیشترین دمای هوا رکورد 
ثبت  است.  داده  اختصاص  خود  به  را  جدیدی 
چنین دمایی در سپتامبر سال ۲۰۱۶ میلادی در 
حالی است که پیش از این سپتامبر سال ۲۰۱۴ 
میلادی بیشترین دمای هوا را به ثبت رسانده بود 
و همانطور که در نمودار زیر نیز دیده می شود، 
مشابه  مدت  به  نسبت  میلادی   ۲۰۱۶ سپتامبر 
اختصاص  به خود  را  بالاترین درجه گرمای هوا 
داده است.با وجود اینکه هنوز چند ماهی تا پایان 
سال ۲۰۱۶ میلادی باقی مانده اما ناسا در خبری 
اعلام کرده که سال ۲۰۱۶ میلادی به عنوان گرم 
ترین سال های ثبت شده رکورد جدیدی را به 
خود اختصاص خواهد داد. در نمودار دیگری که 
ناسا منتشر شده، می  از سوی  ادامه آمده و  در 
توان افزایش گرمای هوا از سال ۱۸۸۰ میلادی 
بود. شاهد  خوبی  به  را  میلادی   ۲۰۰۰ سال  تا 

محققان در ادامه آورده اند: » ماه سپتامبر۲۰۱۶ 
میلادی در حالی به عنوان گرم ترین ماه به ثبت 
رسیده که ماه جولای ۲۰۱۶ نیز رکورد دار گرم 
بود.  رسیده  ثبت  به  زمین  تاریخ  در  ماه  ترین 
پیوسته  جولای  ماه  به  نیز  سپتامبر  ماه  اکنون 
تا سال ۲۰۱۶ میلادی بیش از پیش قابل توجه 
باشد.«محققان ناسا معتقدند افزایش دما را می 
نینو  ال  مانند  هایی  پدیده  وقوع  دلیل  به  توان 
دانست اما نمی توان پیش بینی کرد که چنین 
روندی در سال ۲۰۱۷ میلادی نیز ادامه خواهد 

داشت.

نصب 1۶کیلومتر دیوار صوتی در 
بزرگراه های پایتخت

کنترل  شرکت  پایش  بخش  کل  مدیر 
کیفیت هوای تهران گفت: دیوارهای جاذب صوت 
بزرگراه های  از  ۱۶کیلومتر  اخیر،  سال های  در 
نادری«  »مریم  است.  داده  پوشش  را  پایتخت 
مدیر بخش پایش و پیش بینی هوا و صوت این 
شرکت گفت: یکی از شناخته شده ترین راهکارها 
برای کنترل آلودگی صوتی در مسیرهای شهری، 
مجاورت  در  مناسب  صوتی  دیوارهای  نصب 
با کاربری های حساس به صدا مانند  مکان هایی 
مراکز آموزشی، درمانی، مسکونی و اداری است 
که البته امکان سنجی برای نصب دیوار صوتی و 
طول  و  ضخامت  ارتفاع،  شکل،  جنس،  انتخاب 
مورد  باید  که  است  گسترده ای  بسیار  بحث  آن 
صوتی  دیوارهای  اکنون  بگیرد.هم  قرار  توجه 
کردستان، حکیم، شهید صیاد  های  بزرگراه  در 
شیرازی، آزادگان، شهید خرازی، شیخ فضل الله 
نوری، یادگار امام و بزرگراه طبقاتی صدر نصب 
شده اند و آخرین نمونه از آنها در طبقه همسطح 
درحال  دیباجی  خیابان  محدوده  صدر  بزرگراه 
نصب هستند.به گفته نادری،  نصب دیوار صوتی 
در بزرگراه ها اگر چه راه حلی مناسب و بسیار 
کارآمد است و تراز صوت را بین ۱۰ تا ۲۰دسیبل 
به دلیل هزینه بسیار زیاد  اما  کاهش می دهد، 
آن ) هزینه حدودی تهیه و نصب هر متر مربع 
و  است(  ریال  میلیارد  یک  صوتی  دیوارهای 
کنترلی  روش های  دیگر  باید  ارتفاع  محدودیت 
مانند استفاده از پنجره های دوجداره و آسفالت 
متخلل را نیز مدنظر قرار داد. این مسئله را نباید 
فراموش کرد که پیشگیری بهتر از درمان است. 
اگرچه تا به امروز در کشور مفهومی به نام حریم 
صوتی بزرگرا ه ها مطرح نبوده است اما بسیاری از 
کشورهای پیشرفته با وضع قوانینی در این رابطه 
توانسته اند تراز صوت را به شکل قابل ملاحظه 
ای برای ساکنین مجاور بزرگراه ها کاهش دهند.
در نظر گرفتن این فاصله بین منازل مسکونی و 
متراکم در  از پوشش گیاهی  استفاده  و  بزرگراه 
این فاصله علاوه بر بهبود زیبایی منظر، استفاده 

از راه کارهای کاهشی را به حداقل می رساند.

فرمانده مرزبانی ناجا به بغداد می رود
 آخرین تدابیر مرزبانی 
برای راهپیمایی اربعین

آخرین  تشریح  ناجا ضمن  مرزبانی  فرمانده 
اقدامات مرزبانی برای راهپیمایی اربعین از سفرش 
به بغداد برای افزایش هماهنگی ها با طرف عراقی 
تمهیدات  درباره  رضایی  قاسم  داد.سردار  خبر 
اربعین  ایام  در  عتبات  به  سفر  برای  مرزبانی 
سال  مختلف  ایام  در  مرزبانی  گفت:  حسینی 
ماموریت های مختلفی را بر عهده دارد و بر اساس 
تقویم زمانی خود ماموریت هایش را اجرا می کند، 
بر همین اساس  یکی از مناسبت های پیش روی ما 
در سه ماهه سوم امسال، اربعین امام حسین)ع( 
است و این سومین سالی است که بزرگترین کنگره 
برگزار  عراق  کشور  در  اسلامی  پرچم  با  جهانی 
شیعیان،  بر  علاوه  اینکه  بیان  با  شد.وی  خواهد 
راهپیمایی  در  نیز  ادیان  و  مذاهب  دیگر  پیروان 
اربعین حضور دارند، گفت: پیش بینی ها حاکی از 
این است که امسال جمعیتی بالغ بر ۲۰ میلیون 
مراسمی  داشته باشند،  مراسم حضور  این  در  نفر 
امنیت  در  بالایی  نقش  ناجا  مرزبانی  و  ناجا  که 
مرزبانی  دارد.فرمانده  کشورمان  در  زائران  تردد 
ناجا با بیان اینکه مرزبانی علاوه بر بدرقه زائران 
ایرانی، هزاران تن از زائران کشورهای دیگر را نیز 
بدرقه می کند، ادامه داد: جمهوری اسلامی نه تنها 
زائران دیگر  بلکه  را بدرقه می کند،  ایرانی  زائران 
کشورها را نیز بدرقه می کند، زائرانی از کشورهای 
آذربایجان، بنگلادش، ترکیه، ارمنستان، پاکستان 
و...  که مرزبانی برای این ها هم تسهیلاتی فراهم 
حدود  را  خارجی  زائران  تعداد  می کند.رضایی 
برای حضور در  افزود:  اعلام کرد و  نفر  ۵۰ هزار 
را  تجربه  سال های گذشته  ما  اربعین  راهپیمایی 
بسیاری  دنبال حل  به  امسال هم  و  داشتیم  نیز 
را  گذشته  سال های  مسائل  هستیم.  مشکلات 
برنامه ریزی  بر اساس آن  آسیب شناسی کرده  و 

خواهند کرد.
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